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Szabados György útja
Debrecen (HBN) -  Szabados György zongo
raestjét november 18-án 19.30-tól rendezik 
meg a KLTE-en, a régi épület auditorium ma
ximumában, azaz nagyelőadójában. Ez alka
lomból közlünk néhány adalékot a művész 
életrajzához, pályarajzához.

Szabadosnak kortársainál nehezebb utat kel
lett bejárnia. Az előbb tiltott, majd a lényegé
ben máig is lenézett dzsessz felől jőve. Később, 
a hatvanas évektől kezdve a dzsessz utánzásá
tól is radikálisan elrugaszkodva mindenért kü
lön kellett megküzdenie. Úttörő volta, valamint 
zenéjének tágassága a zenei műfajokra parcel
lázó zenetársadalom máig tartó kiközösítését 
vonta maga után. A hatvanas és hetvenes évek 
fordulópontján csak egy abszolút tudatos mű
vésznek sikerülhetett egy sajátosan új művé
szet kihordása. A tudatosság, mint Szabados 
is vallja, nem kiindulópont volt, hanem az ér
zékek mélyéről felhozott anyag vállalását és le
tisztulását segítette elő.

Szabados természetelvű, nagyobbrészt rög
tönözve megszülető zenéje, beavatásrítus egy 
olyan szellemi-érzéki hagyományba, mely a 
magyar népzenében lényegileg megtalálható. 
Szabados mély kötődése a népzenéhez és a bar
tóki, kodályi életműhöz nyilvánvaló. A népze
ne, vagy ahogy Bartók nevezi: parasztzene, kol
lektív alkotás, amely előadásában helyet ad az 
egyéninek, a kollektív tapasztalatot mindenkor 
az egyedi és sajátos megéléssel gazdagítja-hite- 
lesíti. Ezt az állandó és időtlen élményt tudta 
Szabados máig is érvényes szellemet-érzéket 
hordozó zenei közeggé tágítani. A nyolcvanas 
évek szabadosi sorszenéje az emberi mélysége
ken át, az előbbi alkotásokhoz képest nagyobb 
mértékben feszegeti a zene időtlen, kozmikus 
vagy pontosabb szóval: transzcendens rétegeit. 
Nem európai metafizikával, hanem jellegze
tes -  keleten ma is megőrzött -  megéléssel. 
A természetelvű művészetekhez hasonlóan be
felé ásva, saját magában találva meg a kozmi
kus távlatokat. Az improvizáció abszolút zenei 
eszközével született meg új zenéje, az archai
kus világ alól felhozva a még régebbit; a ma
gyar folklór alól az ősi Ázsiát.

Segít a választásban
Debrecen (HBN) -  Az ESSCA Magyarország 
alapítvány és a helyi Alliance Francaise az 
ESIAME Budapest Kereskedelmi és Vállalat- 
irányítási Főiskola bemutatkozó előadását 
rendezi november 19-én -  pénteken -1 5  órá
tól a debreceni Alliance Francaise (Piac u. 58.) 
I. emeleti nagytermében. Az előadás -  ame
lyet osztályfőnököknek, frandanyelv-tanárok- 
nak és negyedikes középiskolásoknak ajánla
nak -  az érettségi előtt álló fiatalok számára 
kíván pályaválasztási lehetőséget kínálni.
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Egy-egy kormány minél kevesebbet rontson
Konrád György: „...ma csak vágyálom a szabad, független tájékoztatás"
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Debrecen (HBN) -  A hét végén 
Hajdú-Biharban járt Konrád 
György író, politikus, az SZDSZ 
országos tanácsának tagja. Ő és 
két pártbeli társa (Magyar Bálint, 
Hódosán Róza) Berettyóújfalu
ban találkozott a jubiláló szabad 
demokraták tagjaival, szimpati
zánsaival.

-  A z  ö t é v e s  S Z D S Z - t  t í z e z r e n  ü n 

n e p e l t é k  B u d a p e s t e n ,  v i s z o n t  v i d é k e n ,  

k i v á l t  e z e n  a  t á j o n  m i n t h a  n e m  l e n 

n e  a z  ö n  p á r t j á n a k  t ú l  n a g y  b e f o l y á 

s a  a  t ö m e g e k r e .  E z é r t  i s  v a n  s z ü k s é g  

a  v i d é k j á r á s r a ?  -  kérdeztük a hat
vanadik életévét az idén betölwtt 
Konrád Györgytől.

-  Hogy mekkora a befolyása a 
pártnak errefelé, ahhoz nemigen 
tudok hozzászólni. Tagadhatatlan 
viszont, hogy egyik pártnak sincs 
kárára járni a vidéket, találkozni 
az emberekkel, szót érteni, meg
beszélni velük a belpolitikai élet 
legaktuálisabb eseményeit, kikér
dezni a véleményüket, megismer
ni az életet. Mi most nem titkol
juk, hogy Hódosán Róza ország- 
gyűlési képviselő pozícióját szeret
tük volna erősíteni a szavazókör
zetben, mellette korteskedni is jöt
tünk.

Muszáj politizálni

-  Ö n n e k  B e r e t t y ó ú j f a l u  a  s z ü l ő f a 

l u j a ,  n o h a  m i n t  s z ü l e t é s i  h e l y  a  l e x i 

k o n o k b a n  D e b r e c e n  v a n  f e l t ü n t e t v e .  

E m l é k s z i k - e  a  g y e r e k k o r i  é v e k r e ,  a m e l y  

é v e k  k o r á n t s e m  l e h e t t e k  f e l h ő t l e n e k ,  

h i s z  h á b o r ú  z a j l o t t ,  a  z s i d ó  l a k o s s á g o t  

l á g e r e k b e ,  m u n k a s z o l g á l a t r a  h u r c o l 

t á k ?

-  Igen, az azóta várossá nőtt bi
hari településen éltünk. Az éle
temnek ebből a szakaszából is szép- 
irodalom lett később, hisz az ese
mények beépültek A cinkos és a 
Kerti mulatság című műveimbe. 
Berettyóújfaluban akkoriban, 
1938-ban mintegy ezer zsidó élt, 
jobbára iparosok voltak. Apámnak 
vasáruboltja volt. Az elhurcolás
nak, a történelem mostohaságának 
köszönhetően ma tudtommal egy 
zsidó sem él a városban. Érdekes, 
hogy a magyar zsidóság azt hitte, 
hogy vele nem eshetnek meg 
azok a szörnyűségek, amiket a rá
dióból hallott, újságból olvasott. A

„Kellene egy jó médiatörvény”

szüleim is bizakodtak: igaz, hogy 
Csehszlovákiában megtörtént, 
Szlovákiában már ezreket 'depor
táltak, Romániában elvitték őket 
Jasiba, egy szigetre, ahol renge
teg ember meghalt. Gyilkolták 
őket Horvátországban is, itt mégis 
azt gondolták, hogy nálunk nem 
történhet meg a szörnyűség, a de
portálás. Arra gondoltak, hogy az 
ország nem adná ki őket. Ausch- 
witzról, a gázkamrákról nem tud
tunk. A barátommal 1944. már
cius 19-én is arról ábrándoztam, 
hogy lesz valami fegyveres ellen
állás a németekkel szemben. Ha 
Horthy és a hadsereg nem áll el
lent, akkor Újfaluban megteszi 
majd a helyőrség parancsnoka, 
Egyed ezredes.

Közélet és szépirodalom

-  Említette két önéletrajzi ele
meket felvonultató munkáját, 
amelyek valóban szépirodalmi 
alkotások, csakúgy mint talán 
két leghíresebb könyve, A láto
gató és A városalapító. Viszont 
mostanában kizárólag közéleti 
publicisztikát olvashatunk ön-

Fotó: Horváth Katalin

tői, azaz politizáló cikkeket. Fe
lelne arra a triviális kérdésre, 
hogy melyik könyvét tartja a 
legértékesebbnek, legkedve
sebbnek?

-  Fogalmam sincs, hogy melyi
ket mondjam, nemigen szoktam 
ezt mérlegelni. írok azért szép- 
irodalmi munkákat is. A közéleti 
szereplést egyébként nem tartom 
összeférhetetlennek az írói mivol
tommal. Muszáj politizálnom, 
ilyen időket élünk, s nyilván mint 
a nemzetközi PEN Klub elnöké
nek is politizálnom kellett, meg
nyilvánulnom minden olyan eset
ben, amikor az írók szabadság- 
jogainak csorbulását láttuk.

-  H a  j ó l  t u d o m ,  a  P E N  K l u b - e l 

n ö k s é g r ő l  m á r  m ú l t  i d ő b e n  b e s z é l 

h e t ü n k . . .

-  Igen, én már tavaly jeleztem 
külhoni író barátaimnak, hogy ne
kem ez az egy hároméves ciklus 
elég lesz ebből a munkából, mond
tam, hogy nem jelöltetem magam 
újra. Javaslatot tettem egy angol 
drámaíróra, akit elfogadtak, meg
szavaztak. Én alelnök vagyok, ami 
lehetek halálomig, az alelnökök- 
ből sok van.

-  Ö n  i s  c s a t l a k o z o t t  a z o k h o z  a z  

í r ó k h o z ,  a k i k  m e g t i l t o t t á k ,  h o g y  m ű 

v e i k e t  a  r á d i ó  é s  a  t e l e v í z i ó  s u g á r o z 

z a .  M i t  r e m é l n e k  e t t ő l  a z  a k c i ó t ó l ?

-  Őszintén szólva nem sokat. 
Felhívtak telefonon, hogy mit szó
lok a kezdeményezéshez, s hogy 
csatlakozom-e. Gondolkoztam a 
dolgon, s végül igent mondtam, 
habár nem reménykedem azonna
li és erős hatásban. Viszont min
denképpen jelzésértéke van a til
takozás ezen formájának is, jelzi, 
hogy a rádióban, a televízióban hi- 
bádzik a sajtószabadság, hogy 
cenzúra van, csak vágyálom a sza
bad, független, objektív tájékoz
tatás. Mint látható, a műveiket le
tiltó alkotók száma egyre növek
szik, s ez a tény csak elgondolkoz
tatja majd az illetékeseket...

Köszöntenék egymást

-  Az SZDSZ-nek van-e konk
rét javaslata a két intézmény el
nöki posztjának betöltésére? 
Mondana-e neveket?

-  Neveket nem mondok, annyit 
viszont igen, hogy két nevet em
legettünk a kormányzó koalíció
nak azok közül, akiket nagyköve
teknek neveztek ki. A rádió és a 
televízió élére demokratikusan 
gondolkodó, jóérzésű, intelligens 
emberek kellenek.

-  Ö n  i s  a  m a  k i v á l t k é p p e n  s o k a t  

e m l e g e t e t t  S i p o s - a s z t a l t á r s a s á g h o z  

t a r t o z o t t ,  e n n e k  t a g j a i  m á r a  i g e n c s a k  

t á v o l  k e r ü l t e k  e g y m á s t ó l .  M i t  t e s z  

( t e n n e ) ,  h a  m o n d j u k  C s u r k a  I s t v á n 

n a l  ö s s z e t a l á l k o z i k ,  ( - t a l á l k o z n a )  a z  

u t c á n ?  K ö s z ö n t e n é k - e  e g y m á s t ?

-  Igen, köszönnénk, talán né
hány szavas beszélgetésre is meg- 
állnánk. Egyébként mostanában va
lahogy elkerüljük egyymást ilyen 
értelemben is. Nem biztos, hogy 
szándékosan, úgy alakul az éle
tünk. Úgy érzem, tudnék beszélget
ni vele, lenne neki mondanivalóm.

-  Mit vár az új kormánytól?
-  Nem sokat. Nem bízok egy- 

egy kormány mindenhatóságában, 
abban, hogy ez most végre cso
dákra lesz képes. Megelégszem 
azzal, ha igyekszik minél keve
sebb kárt tenni. Azt viszont min
denképpen várom tőle s az új par
lamenttől, hogy jó médiatörvényt 
hoz, olyat, hogy hosszú ideig ne 
kelljen ezzel azz áldatlan kérdés
sel foglalkozni.

Ekkor már 1954-55-öt írtunk. Mind
jobban érdekelt a mostani feleségem, aki 
mint említettem a debreceni népművé
szeti boltban dolgozott. Egy alkalommal 
megkérdeztem tőle, hogy eljönne-e ve
lem az Aranybika Szállóban rendezett 
hangversenyre, van két jegyem. Ő meg 
azt kérdezte tőlem: -  Mi akar ez lenni? 
Udvarlás? -  Nem! -  mondtam. -  Csak 
néha ossza meg velem a szabadidejét, 
ha méltónak tart erre.

Természetesen ő már akkor tudta, 
hogy én özvegyember vagyok. Beleegye
zett, de azzal a kikötéssel, hogy semmi
féle folytatása ennek nem lesz, mert ő 
nem akar férjhez menni. Én a kívánságát 
figyelembe vettem és aszerint viselked
tem. Azért gondolatban mindig kíván
csi voltam -  albérletben lakott a húgával, 
aki szintén Debrecenben dolgozott - ,  
csak megkérdeztem, hogy miért nem 
akar férjhez menni? Ő kijelentette becsü
letes, hogy nem szeret erről beszélni, de 
nekem megmondja, két súlyos oka van.

Az egyik: neki soha nem lehet gyer
meke, pedig imádásig szereti a gyerme
keket, de az orvosok szerint ez fizikai 
lehetetlenség. Nem tudnak ezen segíte
ni. A másik: van két férfi testvére, nála 
fiatalabbak, akik kicsi gyermekkoruk óta 
mozgáskorlátozottak, 100 százalékos 
munkaképtelenek, és ők a húgával 
együtt elhatározták, hogy ha a szüleik 
elhalnak, az egyiket -  a kisebbiket -  ő, 
a másikat -  a nagyobbat -  a húga veszi 
magához, és életük végéig istápolják, 
gondozzák őket. (Az idősebb 1983-ban 
meghalt, a kisebbik még él.)

-  Ezért nem megy férjhez -  mondta 
- ,  mert ki tudja, hogy annak a férfinak, 
aki őt elvenné feleségül, tetszene-e az a 
körülmény, amihez ő ragaszkodik.

Engem annyira megragadott, hogy 
milyen nemesen gondolkodó lánnyal

állok szemben, hogy mindjobban erő
södött bennem a gondolat -  nagyon is 
hozzám való. Korban is, mert öt évvel 
fiatalabb nálam. Nem beszélve arról, 
hogy szép, nagyon komoly, kedves te
remtés.

Különösen hatott rám, hogy nagyon 
szegény, falusi, paraszt családból szár
mazott, már szinte gyermekkorától 
kezdve -  13-14 éves -  nehéz mezőgaz
dasági munkát -  napszám -  végzett. 
(Répaásás, egyelés, aratás stb.) Emellett 
a munka mellett fiatalon még éjjel is ké
zimunkázott -  tulajdonképpen így ke
rült a Népművészeti Vállalathoz, a be
dolgozása kapcsán. Mindezt azért tet
te, hogy a sok gyereknek egy szelet ke
nyérrel több legyen. A Rákosi-érában 
ugyan kaptak ők nyolc hold földet, de 
jóformán nem értek vele semmit, 
mert olyan rossz, szikes talaj volt, 
hogy alig termett valamit. Ezért volt 
kénytelen a mezőgazdasági munka mel
lett kézimunkázni. (Ő volt a gyerme
kek között a legidősebb, heten voltak 
testvérek.)

Később a vállalat felhívta Budapest
re a központjukba, és ő onnan járt ki 
vidékre oktatni a bedolgozóknak a hím
zést. Bizony, furcsán hangzik, de ő küld
te papírdobozban hetenként a két vek
ni kenyeret postán haza a családnak, a 
paraszt szüleinek, akiknek a juttatott 
föld nem termelte meg a beszolgáltatást, 
mégis teljesíteni kellett. Hogy hogyan? 
Arról jobb nem beszélni.

Most visszatérek az Agrártudományi 
Egyetemen végzett munkámhoz. Tekint
ve, hogy a fogságból hazatérve közvet
lenül bekapcsolódtam a szakszervezeti 
mozgalmi munkába és ezt az egyetem 
is igénybe vette.

( F o l y t a t j u k )

ERDŐS ÁRPÁD (33.)

G Ö R Ö N G Y Ö S  Ú T
Bizony még kissé sápadt volt Marika, de van nálunk, de én nem mehetek férjhez 
ez a szépségéből és a kedvességéből az elmondott ok miatt, 
semmit nem vett el. Azt megállapítot- Én biztattam őt, hogy meg fog gyó- 
tam, hogy a látogatásomnak nagyon gyűlni, és bízzon ebben a gondolatban, 
örülnek. Es ez volt akkor a legfontosabb, de ő hajthatatlan maradt. Természete- 
Azt mondták, hogy a hét végén már sen nem zaklattam egy ideig ezzel a té- 
hazaengedik Marikát. Én tisztelettelje- mával, nem akartam unottá válni, de 
sen megkérdeztem, hogy vasárnap dé- időközönként vissza-visszatértem. Ó 
lután otthon megismételhetem-e a látó- kedvesen, de csak kitartott az állás- 
gatást? -  Az csak természetes -  mond- pontja mellett. Az idő telt, és akkor már 
ták szinte egyszerre. én is kezdtem betegeskedni a gyomrom-

Nos, ettől a pillanattól rendszeresen mai. Az orvosok azzal biztattak, hogy 
jártam hozzájuk, akkor már a testvérei nősüljek meg és ne egyem ezt a 
-  Julika és Éva -  férjhez mentek, de ők fűszerezett üzemi kosztot, mert főkép
más vidéken laktak. Nagyon kellemesen pen ez okozza a bajt. Nősüljek meg, nő
telt náluk az idő, nagy kártyacsaták vol- süljek meg! Könnyű ezt mondani! 
tak, sokat nevettünk, és mindenki jól Akkor már ismertem a jelenlegi fele- 
érezte magát. ségemet, mégpedig üzletből. Ő a Nép-

Természetesen sokszor voltunk két- művészeti Vállalat debreceni boltjában 
tesben, sőt együtt jártunk Marikával mo- volt eladó. Én sok mindent vásároltam 
ziba, rendezvényekre, és amikor kettes- az üzletben az egyetem részére. (Főkép
ben voltunk, megkérdeztem, hogy pen virágcserepeket a kertészetnek.) S 
méltónak tartana-e engem arra, hogy mivel sokat megfordultam az üzletben 
komoly szándékkal közeledjek hozzá, -  mint vásárló - ,  már megszokott ven- 
hiszen gyermekkorunk óta ismerjük dég lettem.
egymást. , De rendszeresen tovább jártam Ma-

Ó azt mondta: -  Nézze, Árpád! Va- rikáékhoz. Megint felhoztam neki a ket- 
lóban felnőtt emberek vagyunk, egészen tőnk dolgát. O rendkívül korrektül vi- 
őszintén beszélhetünk egymással. Hoz- selkedett, mindig nemleges választ 
zám senki olyan közel lélekben nincs, adott, de úgy, hogy meg ne bántson ve- 
mint maga. De én beteg vagyok, most le. Lassan megérlelődött bennem a gon- 
is szigorúan diétázók, és tudom, hogy dolat, hogy nem szabad erőltetnem a 
nem élek sokáig. Miért tegyem ki magát dolgot, és korrektül visszavonultam, 
még egy tragédiának? így minden sza- Nem máról holnapra, hanem fokozato- 
badidőmet megosztom magával, mert san, mind ritkábban jelentem meg ná- 
igazán jólesik, na együtt vagyunk és ott luk és végül elmaradtam.


